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Vážení spoluobčané,
zimní měsíce vystřídaly měsíce jarní, možná „skočíme rovnou 

do léta“, tak jak jsme za poslední roky zvyklí. V zimě občas spadla 
nadílka sněhu, která ale moc dlouho nevydržela. Celodenně mra-
zivých dní bylo asi 8, na začátku ledna a občas v průběhu zimy 
nás potrápila ledovka. Ke změně počasí dochází a vypadá to, že 
za několik let bude v našich končinách i sněhová pokrývka vzác-
ností. Naštěstí bylo v zimě dost srážek, takže vláhy v zemi je do-
statek. Vegetace je nastartovaná o několik týdnů dříve. A tak nám 
hřejivé sluneční paprsky třeba dodají potřebnou sílu a energii.

Od  začátku roku stále probíhá zpracování nového územní 
plánu obce Kovalovice. Dne 28.  2.  2024 se uskutečnilo Společ-
né jednání k  návrhu územní plánu za  účasti pořizovatele ÚP, 
odboru územního plánování Městského úřadu Šlapanice pí 
Kudrové, zpracovatele ÚP, Ing.  arch. Brožka, zástupců Státního 

pozemkového úřadu pí Priessnitzové a Malenové a okolních sta-
rostů Pozořic a Holubic. Po představení a projednání návrhu ÚP 
se shromažďují připomínky, námitky a  stanoviska všech dotče-
ných orgánů, které se do nového územního plánu zapracovávají. 
Z naší strany ještě došlo k přehodnocení situace z důvodu vzniku 
nových ploch pro bydlení a obav z developerských projektů, které 
jsou pro nás nepřijatelné, požádali jsme ještě o  zpracování ÚP 
s prvky regulace.

Současně s  ÚP pracujeme i  na  dokončení Komplexních po-
zemkových úprav v  naší obci. Dne 13.  2.  2024 pobočka SPÚ 
oznámila pokračování v řízení o KoPÚ. Vydání rozhodnutí o vý-
měně nebo přechodu vlastnických práv, na jehož základě dojde 
k  zápisu výsledků komplexních pozemkových úprav do  katast-
ru nemovitostí, předpokládá pobočka do  poloviny srpna  2024. 
Pro pokračování KoPÚ byl klíčový verdikt zamítnutí odvolání 
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USNESENÍ ZÁPISU Č. 8/2023
ZASTUPITELSTVA OBCE KOVALOVICE, ZE ZASEDÁNÍ KONANÉHO DNE 12. 12. 2023

Zastupitelstvo obce:
konstatuje, že z 9 členů je přítomno 9,  je tedy usnášeníschopné. 
Omluveni: -
Zvolilo: -  zapisovatele: Jitku Šmerdovou a ověřovatele zápisu: 
Stanislava Pernicu a Marka Kousalíka – usnesení č. 1/8/23

Zastupitelstvo obce:
• schvaluje program zasedání - usnesení č. 2/8/23
• schvaluje rozpočet obce Kovalovice na rok 2024 členěný na pa-

ragrafy jako vyrovnaný, příjmy ve výši – 15.070.500 Kč, výdaje 
15.070.500 Kč, roční splátka úvěru je 896 400 Kč, a dále schvalu-
je střednědobý rozpočtový výhled obce na roky 2025 a 2026.  
 – usnesení č. 3/8/23

• schvaluje Dohodu o narovnání za využívání sběrného dvora 

ve Viničných Šumicích občany Obcí Kovalovice za období od 
září 2021 do září 2023 vyčíslenou na částku 404 504 Kč.  
  – usnesení č. 4/8/23

• schvaluje Dohodu o  spolupráci mezi obcemi Viničné Šumice 
a Kovalovice o provozování sběrného dvora ve Vin.Šumicích. Na 
základě této dohody Obec Kovalovice zajišťuje provoz sběrného 
dvora pro své občany prostřednictvím Obce Viničné Šumice za 
úplatu poměrnou částkou z celkových nákladů na provoz sběrné-
ho dvora, stanovenou podílem 30%. - usnesení č. 5/8/23

• schvaluje záměr obce, nákup podílu společnosti Tanvira s.r.o. 
vlastnící rybník s několika pozemky.  – usnesení č. 6/8/23

• bere na vědomí rozpočtové opatření č.5/2023 dle přílohy   
 – usnesení č. 7/8/23 

Ivan Sukovatý - místostarosta, Milan Blahák -starosta

INFORMACE Z OBCEINFORMACE Z OBCE

účastníků řízení Bc. M.V. a paní M.V. Poté bylo řízení o KoPÚ 
přerušeno z důvodu podání žaloby proti rozhodnutí o odvolání. 
Žaloba byla Krajským soudem v Brně zamítnuta rozsudkem ze 
dne 21. 11. 2023. Je až zázrak, že přerušení řízení z výše uvede-
ného důvodu trvalo jen rok. Jsou případy, kdy se soudní řízení 
táhnou i 5 let.

V  měsíci únoru koupila Obec Kovalovice, Obec Viničné Šu-
mice a  dvě fyzické osoby za  4,8 mil. rybník s  některými vy-
koupenými pozemky pod vodou  – společnost,  s.  r.  o. jménem 
TANVIRA,  s.  r.  o. Rybník vybudovalo v  roce 1988 JZD 1.máj 
Pozořice jako závlahovou nádrž pro zalévání jabloňového sadu. 
K tomuto účelu ale nebyl rybník nikdy využit. Od roku 1992 se 
o nádrž starala místní organizace Moravského rybářského svazu. 
Až někdy v letech 2014-2015 převzal rybník od Vodohospodář-
ské správy a  jejich nástupců Státní podnik LESY ČR do správy, 
a hned vodní plochu prodal v dražbě. Nový majitel s rybníkem 
nic nedělal, okolí a  zařízení zanedbal, jen se postaral o  zruše-
ní rybářského revíru. Rybník byl několikrát nabízen v  inzerci 
za přemrštěnou cenu, hrozilo, že rybník koupí nějaký provozo-
vatel vodních hlučných atrakcí. Tomu jsme chtěli zabránit, a tak 

nakonec došlo k dohodě o ceně za rybník a prodej se na poslední 
chvíli uskutečnil. Co bude následovat:

V  současné době je už založen rybářský spolek Kovalovice-
-Viničné Šumice, který bude mít rybník v nájmu. Zájemci o člen-
ství ve spolku si zakoupí členství a povolenku na rybaření. Zatím 
měnit název nebudeme, společnost Tanvira, s. r. o. s novými majite-
li chce o rybník pečovat. Čeká nás oprava nefunkční výpustě, opra-
va přepadové hrany, údržba zeleně okolí rybníka, nátěry kovových 
konstrukcí apod. V dohledné době také osloví majitele pozemků 
pod vodou rybníka a nabídne majitelům odkup těchto pozemků, 
aby pokud možno pozemky pod rybníkem patřili k rybníku.

V  březnu také došlo k  vysázení 83 ovocných stromů v  části 
obce Skalka (později bývalý jabloňový sad). Firma Natura Verde 
vysadila jabloně, hrušně, slivoně, třešně a meruňky. Stromky byly 
osazeny závlahovými vaky, tak snad se jim na tomto místě bude 
dařit. Finance jsme obdržely z dotace ze Státní fondu životního 
prostředí ČR ve výši 249.555 Kč.

Věřím, že jste si velikonoční svátky s rodinou užili, přeji Vám 
krásné jarní slunečné dny.

          Milan Blahák - starosta obce

USNESENÍ ZÁPISU Č. 9/2023
ZASTUPITELSTVA OBCE KOVALOVICE, ZE ZASEDÁNÍ KONANÉHO DNE 30. 1. 2024

Zastupitelstvo obce:
konstatuje, že z 9 členů je přítomno 9,  je tedy usnášeníschopné. 
Omluveni: -
Zvolilo: -  zapisovatele: Jitku Šmerdovou a ověřovatele zápisu:  
Petra Filipa a Josefa Kadlece – usnesení č. 1/9/24

Zastupitelstvo obce:
• schvaluje program zasedání - usnesení č. 2/9/24
• schvaluje smlouvu o  převodu části podílu paní L.R., nar. 

v r. 1955, ve společnosti TANVIRA, s. r. o., IČ 055 13 880, jejíž 
velikost činí 25% a  odpovídá splacenému vkladu ve výši 
25.000 Kč, na Obec Kovalovice, za dohodnutou cenu ve výši 
1.200.000 Kč a pověřuje starostu obce k podpisu smlouvy o pře-
vodu uvedené části podílu ve společnosti TANVIRA, s. r. o.  
 – usnesení č. 3/9/24

• schvaluje Společenskou smlouvu obchodní společnosti TANVI-
RA, s. r. o., IČ 05513880, v níž jsou společníky Obec Kovalovice, 

se sídlem Kovalovice 10, IČ 004 88 178, Obec Viničné Šumice, se 
sídlem Viničné Šumice 23, IČ 004 88 372, pan V. F., Kovalovice, 
pan M.K., Kovalovice, se základním kapitálem společnosti, který 
je tvořen peněžitými vklady společníků a  jeho celková výše je 
100 000 Kč, výše vkladů jednotlivých společníků je tvořena 25% 
podílem každého společníka jednotlivě a  odpovídá vkladu ve 
výši 25 000 Kč ze základního kapitálu společnosti.  
 – usnesení č. 4/9/24

• schvaluje zřízení věcného břemene pro EGD č.  PR-
-014330087672/001-ADS - Kovalovice, kabel NN, Filip v obec-
ním pozemku p. č. 308/1, k.ú.Kovalovice za jednorázovou úplatu 
ve výši 2.100, -Kč. - usnesení č. 5/9/24

• schvaluje finanční příspěvek ve výši 2.000,- Kč na sociální 
služby zapsaného spolku Paprsek.  – usnesení č. 6/9/24

• schvaluje Dodatek č.3 smlouvy o dílo - Územní plán Kovalovice  
 – usnesení č. 7/9/24 

Ivan Sukovatý - místostarosta, Milan Blahák -starosta
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MŠ KOVALOVICEMŠ KOVALOVICE
CO SE DĚJE VE ŠKOLCE? 

Teplé jarní slunce již na nás vykukuje, ale vraťme se v čase zpět do ob-
dobí Vánoc. Je krásný lednový den a děti z MŠ Kovalovice vyrážejí 
do Pozořic nasát zbytky vánoční atmosféry a podělit se o ně. Chtějí 
zde potěšit babičky z domova s pečovatelskou službou Tříkrálovým 
zpíváním a poté zhlédnou krásný Betlém na faře a v místním kostele. 
Dobře víme, že v zimě hmyz a zvířátka odpočívají. Přesto jsme měli 
příležitost nahlédnout do tajů života včeliček a vychutnat si slaďoučký 
med, a to s panem včelařem, který nás se svými včelími kamarády 
navštívil přímo v mateřské škole. A při zkoušce včelařského vybavení 
a potěžkání si včelího vosku jsme zjistili, že život včel a pana včelaře 
je nejen krásně voňavý, ale i plný zodpovědnosti. Protože školka není 
jen zábava, ale také povinnost se něčemu naučit a své dokonalosti po-
souvat dál, chceme se o to podělit i s rodiči a poradit se s nimi, na čem 
můžeme ještě společně zapracovat. K tomu nám slouží konzultační 
hodiny, které proběhly v měsíci lednu. Ale také únorové preventiv-
ní programy pro děti, jako např. prevence úrazu a první pomoc při 
sportech s názvem Polámal se mraveneček. Víme, jak důležitý je zdra-
vý chrup, a proto nezapomínáme děti podpořit ani v čištění zoubků 
s preventivním programem Dentální hygiena zaštítěném studentkou 
zubního lékařství. Další z velmi zajímavých programů v naší školce 
byla prevence dětské kriminality a s tím spojena návštěva policie ČR 
ve školce. Děti si mohly vyzkoušet, jaké to je být panem policistou 
a být na straně práva a ochrany, ale také zjistily, že i děti jejich věku 
mohou páchat zlé skutky, a tím se ocitnout na straně druhé. Jsme si 
vědomi toho, že tato témata jsou pro děti náročnější, avšak i taková 
k životu patří. A teď zase trošku zvesela. Letošní karnevalový rej jsme 
pojali ve stylu pyžamek, polštářků, plyšáků a papuček, kdy jsme v sále 
ÓU Kovalovice rozjeli pyžamovou párty plnou her, hudby, tance, smí-
chu, zábavy a napínavých soutěží, jako je hod plyšákem do kolíbky 
nebo slalom v papučích. Ve školce nezapomínáme ani na kulturní vy-
žití a zábavu pro děti. Během pololetí nás navštívilo několik umělců 
s krásnými divadelními představeními. Divadlo U staré herečky nás 
vtáhlo do příběhu o Tajemné zahradě a dojemným Pásmem pohádek 

pohladilo naši duši divadlo Šikulka. V dubnu se těšíme na návště-
vu Divadélka Úsměv, které k nám zavítá s představením Zahradník 
Rudolf, navštívíme brněnské Planetárium, kde budeme hledat Oříš-
kovou planetu (snad ji najdeme 🙂) a v posledním jarním měsíci 
budeme mít příležitost zúčastnit se hudebního workshopu se sloven-
skými bubeníky, kteří si říkají „Páni Bubóni „ Velmi zajímavou a no-
vou zkušeností pro nás všechny byla možnost vzájemných návštěv 
pedagogů z okolních MŠ pod záštitou MAP Šlapanice. Naše školka 
nabídla možnost blíže poznat práci speciálních pedagogů a logopeda. 
I nám bylo umožněno navštívit okolní školská zařízení a seznámit se 
s programy vzdělávání našich kolegů, což bylo pro nás velmi podnět-
né a motivující. Měsíc březen jsme zakončili v místní knihovně, kde 
jsme se rázem ocitli ve světě různorodých příběhů, pohádek, povídek, 
bajek a obrázků. Tolik knih na jednom místě nás nenechalo nevšíma-
vými, a proto jsme si všichni našli pohodlné místečko, ať už na židli 
nebo na zemi, a s knížkami v ručkách jsme strávili pár příjemných 
chvil s milou paní knihovnicí. Ta nám poté přečetla napínavou hro-
ší pohádku, se kterou jsme po obědě s úsměvem usínali. A co nás 
čeká dál… Protože nás, mrňousky, zajímá vše, co se děje v půdě, už se 
moc těšíme na dubnový ekoprogram s názvem „Fanděme žížalám“. 
V tomto měsíci bude také důležitý den pro naše předškoláky, kteří 
půjdou k zápisu do „velké školy“. A o měsíc později, přesněji 10. 5. , 
budeme zvědaví, kteří malí mrňouskové přijdou k zápisu zase k nám, 
do mateřské školy. Červnový svátek dětí oslavíme společně na hřišti 
u Biotopu a letos si jej opravu užijeme. Víte, co je to bodyzorbing? 
My taky ne, ale paní učitelky říkaly, že se nám to bude moc líbit 🙂. 
A  samozřejmě nesmí chybět celodenní výlet. Letos se proměníme 
v prince a princezny na zámku v Miloticích. A aby toho nebylo málo, 
26. 6. pozveme na naši zahradu i nově přijaté děti, které se mohou se 
svými rodiči podívat, jak je to u nás prima. Nesmíme také zapome-
nout na slavnostní pasování našich předškoláků a rozloučení se škol-
kou ve formě dobrodružné „přespávačky“ přímo ve školce. A pak? 
Huráááá práááázdniny…                                  H + H + P ze třídy Ježků

MAS SLAVKOVSKÉ BOJIŠTĚ POMÁHÁ S DOTACEMI NA ZATEPLENÍ! 
Více než 550 klientů už využilo bezplatné poradenství MAS 

Slavkovské bojiště v oblasti dotací na zateplení a solárním ohře-
vu teplé užitkové vody. Díky programu Nová zelená úsporám 
Light (NZÚL) mohou senioři, invalidé třetího stupně a nízko-
příjmové domácnosti (domácnost, která pobírá příspěvek na 
bydlení, nebo přídavek na dítě) získat finanční podporu na za-
teplení fasády, střechy, stropu, podlah nebo výměnu oken, 
vchodových dveří a solární ohřev teplé užitkové vody.

Ať už uvažujete o  jakémkoli z  výše uvedených opatření, 
MAS Slavkovské bojiště vám ráda pomůže:
• Zkontrolujeme, zda splňujete podmínky pro získání dotace.
• Pomůžeme vám s podáním žádosti o dotaci.
• Poskytneme vám odborné poradenství ohledně výběru 

vhodných úsporných opatření.
• Poradíme vám, jak nenaletět solárním šmejdům.

Naše služby jsou zdarma!

V  blízké době budeme i  ve vaší obci pořádat přednášku 
o  NZÚL. Sledujte prosím informace na webových stránkách 
slavkovskebojiste.cz a vaší obce a v obecním rozhlase. Najdete 
nás také na facebooku.

Neváhejte se na nás obrátit!

Kontakt:
MAS Slavkovské bojiště, 
Pavel Entler tel.: 733 494 101
e -mail: entler@slavkovskebojiste.cz

Přijďte se informovat a ušetřit za energie! Společně můžeme 
udělat domov energeticky šetrnější a životní prostředí zdravější!

MAS Slavkovské bojiště vyhlásí v dubnu 2024 další výzvu na podávání žádostí pro zemědělské i nezemědělské podnikatele. Předpo-
kládaná alokace na výzvu je 10 mil. Kč, předpokládaná výše dotace 50 %, předpokládaná výše max. způsobilých výdajů na projekt 2 mil. Kč.

Více na https://slavkovskebojiste.cz/2024/03/06/planovane -vyzvy -mas -z-programu -spolecne -zemedelske -politiky -v-roce-2024/
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SETKÁNÍ ÚČASTNÍKŮ SOUTĚŽE JIŽNÍ MORAVA ČTE 
A VYHLÁŠENÍ VÝSLEDKŮ
Rádi jsme se zúčastnili soutěže Jižní Morava čte, do které se při-
hlásila naše místní šumická knihovna. Hlavním cílem projektu 
je posilovat čtenářskou gramotnost, rozvíjet a podporovat u dětí 
vnitřní potřebu čtení a  potěšení ze čtení. Téma letošní soutěže 
bylo Nekonečný svět fantazií. Nejmladší děti z  mateřské školy 
a první třídy tvořily svá díla ve výtvarné kategorii, žáčci ze dru-
hého až pátého ročníku se zúčastnili v kategorii próza. Ve škole 
proběhlo školní kolo a nejzdařilejší práce byly v prosinci loňské-
ho roku předány do naší knihovny, aby mohla vedoucí knihovny 
paní Jana Vlčková spolu s dalšími členkami odborné komise prá-
ce vyhodnotit. Čekala je nelehká práce zhlédnout nebo pročíst 
přes třicet prací.
V lednu byly děti z mateřské školy i s paními učitelkami pozvá-
ny na vyhodnocení soutěže do knihovny. Všichni zúčastnění ze 
základní školy byli i  s  jejich rodiči pozváni 18. 1. 2024 do naší 
knihovny na slavnostní vyhlášení a předání cen. Na  tomto pří-
jemném setkání byli oceněni všichni malí autoři a byli vyhlášena 

první tři místa v  každé třídě. Vítězové pak svoje práce přečetli 
ostatním. Prohlédli jsme si obrázek Agátky Maškové z  1. třídy 
a zaposlouchali se do příběhů Marušky Škrobové ze 2. B, Amálky 

KRÁTKÉKRÁTKÉ ZPRÁVY ZE ŠKOLY ZPRÁVY ZE ŠKOLY
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Gillové ze 3. třídy, Dana Kalába ze 4. ročníku a Verunky Šmerdo-
vé z páté třídy. Do krajského kola paní Vlčková zaslala dvě práce, 
obrázek dětí z mateřské školy a práci Marušky Škrobové.
Všem dětem děkujeme za  účast a  gratulujeme vítězům. Máme 
upřímnou radost z toho, že se knihy, příběhy, obrázky a informa-
ce z nich stávají součástí života našich dětí.

TÝMOVÁ SPOLUPRÁCE 1. TŘÍDY A DĚTÍ 
Z MATEŘSKÉ ŠKOLKY
Tak to byla parádní spolupráce! Žáčci z 1. třídy a děti z naší škol-
ky prožili dopoledne nazvané Zvířátka v lese. Společně vytvořili 
smíšené týmy a na různých stanovištích pracovali, vyráběli, pře-
mýšleli a společně komunikovali.

TURNAJ V DESKOVÝCH HRÁCH V NEBOVIDECH
Od  začátku školního roku jsme se začali setkávat se zájemci 
o deskové hry. Jedním z cílů bylo trénovat na velké utkání s další-
mi školami na turnaji v deskových hrách v Nebovidech (v rámci 
Místního akčního plánu Šlapanice). Z velkého počtu zájemců až 
k finálnímu vyhlášení výsledků školního kola vydržela zapálená 
skupinka nadšenců. Děti prokázaly ohromnou výdrž, trpělivost, 
zdravou soutěživost a hlavně byly sobě navzájem dobrými parťá-
ky. Ze školního kola vyšli čtyři vítězi, kteří ve čtvrtek 29. 2. jeli 
reprezentovat na  turnaj do  Nebovid i  ty ostatní. A  i  když naše 
umístění nakonec nebylo na „bedně“, dojmů bylo nespočet.

OTEVŘENÁ ŠKOLA
Na středu 6. března jsme se s radostí připravovali a v každé třídě 
se na tento den těšili. Pozvali jsme k nám do školy rodiče, pra-
rodiče, kamarády. Návštěvy přicházely průběžně po celou dobu, 
stanoviště ve  třídách se naplnila, někdy doslova třída praskala 
ve švech. Navštívily nás také děti z kovalovické školky, na školu se 
přišli podívat i naši budoucí žáčci. Atmosféra byla báječná, přá-
telská. Děti se staly průvodci, vysvětlovaly, předváděly, dohlížely. 
Maminky a babičky si odnesly kytičku jako malou pozornost.
A  jakéže hrátky u nás probíhaly? U prvňáčků to byla „geometrie 
hravě“, kdy jsme předvedly celou škálu pomůcek. Ve 2. A jste se mu-
seli hodně snažit, abyste se „nenechali zmást“. Děti ze 2. B si hrály 
s písmeny, třeťáci si prožili „matematiku hmatem“. Ve čtvrté třídě 
se hrály pohádky a v páté se hrálo, rytmizovalo, naslouchalo v dílně 
s názvem „hudební hrátky“. Nemalý zájem byl také v naší učebně 
informatiky, kde si návštěvníci mohli vyzkoušet aktivity s různými 
digitálními pomůckami, počítačovými programy nebo si vyrobit 
malou pozornost 3D perem, zkrátka „digi dílna“ jak má být.
Děkujeme všem za návštěvu a těšíme se na některé z dalších setkání.

Po jarních prázdninách jsme se vypravili do Planetária. Vybrali 
jsme si pro naše třídy programy, které nám příjemně propojili 
probírané učivo s dalšími informacemi a prožitky.
Účastníme se soutěží: matematická olympiáda, Matematický 
klokan, literární a výtvarná soutěž, kterou vyhlásila Místní akční 
skupina Bobrava a Slavkovské bojiště.
Každý měsíc nás ve vyučování a ve školní družině navštíví rodilá 
mluvčí anglického jazyka.
V únoru jsme zahájili výuku plavání v plavecké škole ve Vyškově, 
účastní se děti ze druhého a třetího ročníku.
V polovině února si celá škola užila tělocvik na kluzišti v Rousínově.
Navštívili jsme pozořický kostel a blíže se seznámili s hudebním 
nástrojem varhanami.
Ve školní družině nás okouzlil kouzelník.

Olga Růžičková
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NĚKOLIK SLOV O ČINNOSTI TJ SOKOL KOVALOVICE
Závěr roku jsme ukončili tradičním Vánočním turnajem ve 

stolním tenisu, kterého se zúčastnilo 12 soutěžících. Zvítězil Petr 
Blaha, na druhém místě se umístil Lukáš Kobliha a třetí skončil 
Oldřich Kobliha. 

Nový rok jsme přivítali Novoročním koupáním. Tato akce se 
rovněž stala tradicí a v letošním roce  jsme zaznamenali rekordní 
účast 10 otužilců. 

Jaro je už opravdu tady. Kdyby se mě teď někdo zeptal: „Co jste 
dělali v minulých měsících?“, odpověděla bych, že jsme připra-
vili mnoho koncertů. A ten nejdůležitější byl Tříkrálový. Tímto 
koncertem jsme zahájili letošní oslavy 300 let pozořického kos-
tela. V březnu se konala taneční přehlídka, na kterou se vždy při-
pravuvají naše mladé tanečnice a  s nimi i  jeden tanečník. Je to 
pro ně velká výzva, protože si sami vybírají hudbu a ni tvoří své 
choreografie. Letos se jim opravdu dařilo. Pro odbornou porotu 
bylo velmi těžké vybrat ty nejpovedenější. Ale muselo to být. Ty 
nejlepší skladby jste potom mohli vidět na Jarním koncertě v Si-
vicích, kde se střídly s pestou směsí hudebních vystoupení. A co 
děláme teď? Už pilně s našimi žáky připravujeme a nacvičujeme 
další skladby, choreografie a scénky, malujeme, kreslíme a mode-
lujeme, abychom vás mohli pozvat na absolventský koncert žáků 
hudebního oboru, výstavu absolventských prací žáků výtvarného 
oboru, závěrečný taneční koncert, divadelní představení, VIII. 
ročník ZUŠ Open a společný koncert se ZUŠ Ivanka při Dunaji. 

To všechno teprve bude. Ale už teď vás všechny zvu, protože prá-
vě vy jste pro nás důležití. Všichni se na vás těšíme.

Božena Škrobová

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ ŠKOLA POZOŘICEZÁKLADNÍ UMĚLECKÉ ŠKOLA POZOŘICE

SOKOLSOKOL
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HASIČI KOVALOVICEHASIČI KOVALOVICE

SKAUTSKAUT
CO NOVÉHO NA SKAUTSKÉ STEZCE
Milí přátelé,
v nadcházejících řádcích vás chceme poinformovat o podzimním, 

předvánočním a povánočním dění v 1. chlapeckém a 1. dívčím oddíle 
Pozořice.

RNDr. Aleš Mikula, zástupce vedoucího střediska

PODZIMNÍ VÝPRAVA VLČAT NA JELENICI
Na podzim se uskutečnila víkendová výprava vlčat z Bílé a Černé 

šestky na chatu Jelenici. Z dvaceti vlčat se na výpravě stali objevitelé 
a dobyvatelé nových koutů vesmíru. Všechny objevitelské týmy si 
postavily vesmírné plavidlo, které bylo následně podrobeno testům 

rychlosti a odolnosti. Posádky plavidel mezi sebou soupeřily o to, 
kdo prozkoumá největší část území a získá nejvíce surovin. Tuto 
vesmírnou cestu jim však dosti ztížila invaze berušek, které si 
usmyslely, že na Jelenici přezimují. I přes tyto drobné komplika-
ce, bez nichž by objevování nebylo takovým dobrodružstvím, se 
všichni vesmírní dobyvatelé vrátili v pořádku domů.

Šimon Fuks, vedoucí 1. chlapeckého oddílu Pozořice

KRABICE OD BOT
Družina Lenochodů se nadšeně zapojila do  projektu Krabice 

od bot. O co jde? Je to projekt, který má za cíl rozdat vánoční dár-
ky dětem, které by jinak asi žádný dárek nedostaly. Chtěly jsme 

Nejbližší akcí, na kterou bychom chtěli pozvat příznivce turis-
tiky, je Pochod osvobození, který se v letošním roce dočkal již 
jubilejního 50. ročníku. Účastníci si na trasách 15, 27, 35 a 50 km 
(pouze na kole) mohou užít probouzející se jarní přírody. U chaty 
Jelenice bude souběžně probíhat akce, kterou pořádají pozořičtí 

ochránci – Otvírání studánek. Účastníci zde mají možnost opéct 
si přinesené špekáčky a poslechnout skupinu Experiment. V cíli 
na všechny čeká tradiční gulášová polévka, diplom a malá pozor-
nost při příležitostí významného výročí Pochodu.

Zpracoval: Mirek Vlach

SOUTĚŽNÍ TÝM SDH
Poslední soutěž roku 2023 proběhla až po uzávěrce prosincové-

ho zpravodaje, k jejímu průběhu i celkovému hodnocení loňska 
se tak dostáváme až nyní.

6. prosince jsme zavítali na oblíbenou zimní soutěž do Sivic, 
která se tentokrát konala opravdu v  zimní atmosféře. Poslední 
dny před soutěží napadl sníh a vydatná sněhová nadílka prová-
zela i  samotnou soutěž. Úkolem soutěžních jednotek bylo pro-
běhnout vyznačenou trasu, splnit dílčí úkoly a na závěr provést 
požární útok. Vzhledem k velmi nízké účasti, kdy v soutěži star-
tovaly pouze 4 týmy, byla šance na celkové vítězství značná. Slabá 
účast soutěžících byla jedinou kaňkou na jinak velmi pěkně zor-
ganizované soutěži.

První soutěžní pokus zahájily domácí s časem 1:37. Pak jsme se 
na start postavili my. Vše nám vyšlo podle představ a s pěkným ča-
sem 1:03 jsme se ujali vedení. Z prvního místa nás poté nesesadily 
ani Čejkovice, které časově zaostaly i za domácími. Tvarožná tak 
měla rozhodnout o celkovém pořadí soutěže. Jejich pokus probíhal 
obdobně jako ten náš, v koncovém součtu však čas 0:59 hovořil jas-
ně v jejich prospěch a poprvé Memoriál Mirka Mazla vyhráli. My 
jsme obsadili druhé místo, třetí se umístily domácí Sivice.

Za náš tým startovali: Lukáš Andrysík, Patrik Lev, Tomáš Martauz, 
Jaromír Šmerda, Marek Šmerda, Pavel Valter a Oldřich Večeřa

V roce 2023 jsme startovali na celkem 7 soutěžích. Jedenkrát jsme 
skončili jako čtvrtí, jedenkrát se nám podařilo soutěž vyhrát a pětkrát 
jsme slavili druhé místo. Poslední soutěž v Sivicích tak symbolicky 
podtrhla naše celoroční snažení a s trochou nadsázky bychom mohli 
loňský rok hodnotit jako „Sezónu druhých míst“. Pevně věříme, že 
letos bude těch prvních míst více.                                     Oldřich Večeřa
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se zapojit, abychom zlepšily Vánoce někomu, kdo třeba neměl ta-
kové štěstí jako my. Rozhodly jsme se obdarovat holčičku okolo 
11 let, protože je k nám věkově blízko. Každá jsme donesla nějaké 
menší dárky, které jsme vložily do krabice od bot a ozdobně zaba-
lily jako správný vánoční dárek. Daly jsme dohromady drobnou 
kosmetiku, věci na vyrábění, ponožky, hračky…, zkrátka všech-
no, co by pod stromečkem mohlo potěšit i nás. Doufáme, že dárek 
udělá radost. Rády bychom se do této akce zapojily i příští rok.

Mája Kročová, 1. dívčí oddíl Pozořice

PŘESPÁNÍ V KLUBOVNĚ
V pátek 8. prosince se konala v pozořické klubovně skautská 

přespávačka družiny Lenochodů. Po příchodu jsme si připravi-
ly vynikající ovocný salát. Protože nám moc nejde zdravověda, 
dalším programem bylo hrané ošetřování naší vedoucí, která ja-
kože spadla, rozbila si hlavu a zlomila ruku. Večer jsme se ješ-
tě vypravily na procházku. Ráno jsme vyrobily vánoční ozdoby 
do  klubovny a  zahrály si nějaké hry. Přespávačku jsme si moc 
užily a těšíme se na další.

Žabka za družinu Lenochodů

ROZDÁVÁNÍ BETLÉMSKÉHO SVĚTLA
V průběhu celého prosince jsme se jako každý rok zúčastnily 

rozdávání Betlémského světla. Naše světlušky ho pomáhaly roz-
dávat v Brně ve vánoční tramvaji, den před Štědrým dnem jsme 
ho pak rozdávaly na obvyklých místech v Kovalovicích, Sivicích 
a Pozořicích. Ve stejný den jsme ho také slavnostně předaly i při 
odpolední mši v pozořickém kostele.

VÁNOČNÍ BESÍDKA
Ve středu před Vánocemi jsme se s bratry z pozořického chla-

peckého oddílu sešli v Sivicích na společné skautské besídce. Byli 
jsme rozděleni na  mladší a  starší, společně jsme si zahráli hry 
a rozdali drobné dárečky. Poslední skupinou byly naše nejstarší 
družiny Vlaštovek a  Panterů, pro které byl připraven speciální 
program v podobě únikovky v klubovně.

Mája Kročová, 1. dívčí oddíl Pozořice

ÚNOROVÁ VÝPRAVA VLČAT NA JELENICI
Třetí únorový víkend se odehrála nezapomenutelná výpra-

va vlčat na  Jelenici, které se společně zúčastnila vlčata z  Černé 
a Červené šestky. V pátek večer jsme se vydali na dobrodružnou 
cestu z točny na Jezerách do tajemného lesa. Po příchodu na cha-
tu jsme si pochutnali na večeři, hráli jsme skvělé hry a nakonec 

ulehli ke  spánku. Ráno nás čekala napínavá venkovní bojovka, 
v poledne chutný oběd, odpoledne další program a večer ohýnek 
s opékáním špekáčků. Po něm jsme se vydali na stezku odvahy 
plnou výzev, kterou jsme všichni statečně zdolali a pak se ponořili 
do sladkých snů. V neděli jsme se s nostalgií loučili se skvělým 
víkendem, sbalili své věci a společně zamířili k Židličce, kde nás 
s úsměvem očekávali naši milovaní rodiče.

Vašek Růžička, 1. chlapecký oddíl Pozořice
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PÁR SLOV OD MYSLIVECKÉHO SPOLKU VINIČNÉ ŠUMICE – KOVALOVICE A K TOMU NĚKOLIK 
ZAJÍMAVOSTÍ ZE SVĚTA LASICOVITÝCH ŠELEM 

Prý se neozýváme. Pravda, není o nás (kromě občasných výstřelů) 
moc slyšet – v zimě krmíme, na jaře sázíme stromky, v létě je vyžínáme 
ze záplav trávy a náletů a zaléváme je, na podzim máme hony. Smutně 
evidujeme zajíčky a srnky uhynulé na silnicích v počtech vyšších, než 
ulovíme, občas ke zraněné zvěři musíme vyjet… Pravidelně navštěvu-
jeme mateřské školky, vloni jsme rozšířili své působení na šumický 
dětský den a  letos se těšíme na  návrat na  kovalovický dětský den. 
K  článkům o  zvěři chybí fotografie s  dostatečným rozlišením, ale 
i na tom pracujeme…

Před zhruba 2 lety jsme se zde v  rámci mysliveckého povídání 
o  naší zvěři podívali podrobněji na  kuny, dnes záběr rozšíříme 
na  celou čeleď kunovitých (dnes lasicovitých) šelem, která podle 
starého členění zahrnuje čtyři podčeledi: kuny/lasice/tchoře/soboly, 
medojedy, jezevce a vydry. Dříve se ke kunovitým/lasicovitým počí-
tali i skunkové, kteří jsou nyní považováni za samostatnou čeleď.

Lasicovité šelmy jsou vývojově nejpůvodnější skupinou sucho-
zemských šelem. Některé z nich, např. kuny a tchoři, se vzhledově 
od třetihor nezměnily.

Mezi lasicovité patří i nejmenší žijící 
šelma, totiž severoamerická lasice 
malá, která měří jen 13-18 cm a  váží 
jen 35-70 g. Největší současnou kuno-
vitou šelmou je rosomák, který na na-
šem území žil ještě v  době kamenné, 
než byl postupně vytlačen na  sever. 
S tělem průměrné délky zhruba 75 cm 
a ocasem o délce až 2 metry dosahuje 
hmotnosti až 30 kg. Spíše než kunám, ke kterým má vývojově nej-
blíže, se ale podobá medvědům (viz přiložený snímek).

Lasicovité šelmy jsou tvarově značně rozmanité a zahrnují štíhlé 
lasičky schopné prolézt každou myší dírou, kterou prostrčí hlavič-
ku, zavalité, převážně býložravé jezevce, ale i vydry přizpůsobené 
téměř ideálně životu a lovu ryb ve vodě.

Evropa je  – oproti ostatním světadílům  – na  lasicovité šelmy 
chudá. Kromě lasice kolčavy zde žije hranostaj, z tchořů tchoř tma-
vý a tchoř stepní, kuna lesní a kuna skalní, z jezevců jezevec lesní 
a z vyder vydra říční. Norek evropský, byl v Evropě prakticky vyhu-
ben. Místo něj se lze setkat s norkem americkým, který občas uteče 
z kožešinových farem. Poslední podčeleď kunovitých, totiž medo-
jedi, u nás ve Střední Evropě není zastoupená vůbec.

Člověka na lasicovitých šelmách odjakživa nejvíc zajímala kože-
šina. Některé kožešiny, např. sobolí kožešina, svého času sloužily 
i jako oběživo místo peněz. Nádherně heboučké a hřejivé kožešin-
ky jsou pro lasicovité základní životní potřebou vzhledem k jejich 
velikosti, tvaru těla a  životnímu stylu. Současně se ale staly řadě 
z nich osudnými, protože kvůli nim byli málem vyhubeni.

Oproti původnímu areálu rozšíření se řada lasicovitých postup-
ně adaptuje na život v sousedství lidí. Zejména kuna skalní a tchoř 
tmavý se dokážou usadit přímo v obytných nebo hospodářských 
staveních, zatímco lasička, hranostaj i jezevec nepohrdnou různý-
mi rourami, šachtami a jinými, člověkem nainstalovanými dutina-
mi. Fretka u nás dokonce žije pouze jako domácí mazlíček. A když 
jsme u té fretky – je to blízká příbuzná tchořů, ale dlouho se vědci 
nemohli shodnout, který z nich byl jejím přímým předchůdcem. 
Teprve nedávno titul předchůdce fretky „vyhrál“ tchoř tmavý. 
Ve zdivočelé formě najdeme fretky na Sardinii a na Sicílii.

Co se týče potravy, je u lasicovitých šelem oproti ostatním šelmám 
podstatně různorodější. Značná část z nich jsou spíše všežravci a vysta-
čí si i po celá roční období s rostlinnou potravou. Výhradně masožravé 
jsou zejména některé lasice, které jsou v poměru ke svým tělesným roz-
měrům stejně nebezpečnými a úspěšnými lovci jako velké kočky.

Mimochodem  – po  internetu koluje snímek lasice, držící se 
na zádech letícího datla. Snímek je prezentován jako doklad spolu-
práce mezi různými živočichy. V tomto případě údajně datel lasič-
ku laskavě někam přepravuje. Nedejte se zmást. Ve skutečnosti je 
lasička zakousnutá datlovi za krkem a saje jeho krev. Datel se poku-
sil zbavit svého trýznitele tím, že vzlétl, ale nejpozději několik mi-
nut po vyfocení snímku ztratí vědomí a spadne v posledním tažení 
na zem. Než dopadne, nakrmená lasička z něj elegantně seskočí…

Největší kořistí, na kterou si troufnou lasice, jsou tetřevi, jeřábci, 
zajíci a králíci, na druhé straně ale umí lasička odchovat svá mláďa-
ta i pomocí žížal. Kuny dokážou ulovit i srnčata, ptáky do velikosti 
tetřeva a ryby. Velké druhy kun zvládnou kolouchy a malé losy. Ro-
somák napadá i losy, soby, lišky a kuny a úspěšně krade kořist vel-
kým šelmám (rysům, vlkům, pumám i medvědům).

I  lasicovité šelmy mají svou záhadu, jakéhosi svého „sněžného 
muže“, a to na Novém Zélandu. Nový Zéland nemá a nikdy neměl 
svoji původní faunu savců. Záhada se jmenuje waitoreke, což v jed-
nom z dialektů jazyka novozélandských Maorů znamená „ten, který 
mizí ve vodě“. Má jít o nějaký druh vydry a zprávy o setkání s tímto 
živočichem se objevují na Jižním ostrově, ale žádné konkrétní důkazy 
o její existenci dosud neexistují. Cestou umělého vysazení se na Nový 
Zéland v minulém století dostali hranostaj, tchoř tmavý a fretka.

Zatímco v češtině se běžně používá úsloví „silný jako medvěd“, 
vyniká mezi lasicovitými silou jezevec. O jezevci americkém (který 
tvoří samostatný rod v čeledi lasicovitých, takže to není přímý „pří-
buzný“ našich jezevců lesních) se dokonce objevila zpráva, že do-
kázal nadzvednout hřbetem desku, na které stál kůň i s jezdcem.

A  na  závěr tip pro křížovkáře. Do  podčeledi kun patří kromě 
výše jmenovaných i  tchořík, kolonok, charza, hyrare (tayra/eira), 
grizon a zorila – žádný z nich u nás nežije, ale občas si na ně někte-
rý tvůrce křížovek vzpomene.

MYSLIVCIMYSLIVCI

VÝPRAVA BESKYDY
V pátek 15. 3. se naše družina Vlaštovek společně s družinou 

Panterů vydala vlakem do Velkých Karlovic v Beskydech. Potom, 
co jsme všichni bezpečně vystoupili z vlaku, nás čekal menší výš-
lap podél sjezdovky ke skautské chatě Bařince, kde jsme strávili 
noc. Další ráno jsme vstali všichni odpočatí a plní energie hlavně 
díky výbornému čaji, který nám uvařil vedoucí. Po důkladném 
úklidu chaty jsme se mohli vydat na dvacetikilometrovou cestu 

drsným terénem k našemu cíli. Po překonání této výzvy na nás 
čekala večeře, teplá sprcha a pohodlná postel na chatě Spartak. 
Po probuzení v takovém luxusu už jen zbývalo se nasnídat, dojít 
včas na vlakové nádraží a stihnout navštívit supermarket. Naštěs-
tí se nikdo neztratil, a tak jsme všichni úspěšně dorazili vlakem 
zpět do Brna. Výpravu jsme si moc užili a těšíme se na další.

Aky Crhová, 1. dívčí oddíl Pozořice
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VÝROČÍ OBCE VÝROČÍ OBCE 
V tomto roce je to již 420 let, co se majiteli pozořického pan-

ství stali Lichtenštejnové, kterým patřilo po více jak 300 let.
Předtím od  roku 1571 byl majitelem pozořického panství Jan 

Šembera z Boskovic a na Bučovicích. Po  jeho smrti 30. 4. 1597 
panství dědí jeho dcery Anna a Kateřina. Anna obdržela Černou 
Horu a  Úsov, Kateřina Bučovice, Nové Hrady a  Pozořice. Roku 
1604, dne 29 března, přijala ve spolek na dědictví manžela Max-
miliána z Lichtenštejna. Zemřela v roce 1637 a panství dědí Max-
milián z  Lichtenštejna a  tomuto rodu panství nadále patřilo až 
do parcelace po první světové válce v roce 1923 a lesy až do roku 
1945, kdy byly znárodněny.

Vklad spolku je zapsán v Moravských zemských deskách (uloženy 
v MZA Brno)

viz FOTO: Zápis v MZD, fond A3, kniha č. 148, fol. 76, 77

MORAVSKÉ ZEMSKÉ DESKY
Kniha XXXIII (XXIX) z let 1597-1604
Kniha pana Ladislava Berky z Dubé, z Lipého a na Meziříčí
rok 1604
Vklad spolku, kterým paní Kateřina Černohorská z Boskovic pana 

Maxmiliana z Lichtenštejna etc., manžela svého na spolek přijímá.
54. Kateřina Černohorská z Boskovic a na Bučovicích Maxmili-

ana z Lichtenštejna a z Niklšpurku na Cáhově a Robnšpurku, císa-
ře římského Jeho Mti ří/š/skou dvorskou radu, manžela svého 
milého, na své vlastní a dědičné zboží a dědictví svobodné, žádné-
mu v ničemž nezávadné, totiž na tvrz a městečko Bučovice s poda-
cím kostelním, se dvorem poplužním, s  pivovarem a  mlejnem, 
na ves Marhefy, na ves Kloboučky, na ves Uhřice, na ves Nevojice 

z dvorem poplužním, s kostelním podacím, na ves Letošov, na ves 
Nemotice s dvorem poplužním a kostelním podacím, na ves Ko-
žušice, na ves Malínky, na ves Snovídky, na ves Mouchnice, na ves 
Bohuslavice z kostelním podacím, na tvrz a ves Pozořice s kostel-
ním podacím, pivovarem a dvorem poplužním, na ves Koválovice, 
na ves Šumice, na ves Vítovice, na ves Hostěnice, na ves Slavíkovi-
ce, na hrad slove Nový Hrady, na ves Olomučany, na ves Březinu, 
na ves Habrůvku, na ves Babice s kostelním podacím, na ves Kani-
ce, na ves Řícmanice, na ves Outěchov, na ves Jehnice, na ves Vra-
nov s  kostelním podacím, na  lidi usedlé i  neusedlé, sirotky 
přítomné i zběhlé, na platy stálý i běžný, roboty na lidech v témž 
městečku svrchu psaným a všech jiných všech spravedlivě povin-
né, na mlejny, rybníky, hory, lesy, chrastiny, řeky, potoky, a sum-
mou na všecky a všelijaký užitky a požitky k týmž tvrzem, hradu, 
městečku a vsem od starodávna náležitými i na to na všecko, kdež 
co mám aneb ještě míti budu, přijímám na pravej a jednostejnej 
spolek a činím těch všech statků svrchu psanejch pravejm společ-
níkem a po smrti mé nápadníkem. Však z toho ze všeho již psané-
ho statku čtyřiceti tisíc zlatejch počtu moravského, za 1 fl. 30 gr. 
a za groš 7 den. alb. počítajíc, sobě tímto spolkem vymieňuji, tak 
abych o nich buď za zdravýho života aneb na smrtedlné posteli 
říditi a poroučeti mohla podle vůlie a libosti své. Pro lepší jistotu 
toho pečeť svou vlastní sem k tomuto spolku přitiskla. Jehož da-
tum v městě Brně 29. martii léta etc. 1604

Zdroj: Státní archív v Brně, MORAVSKÉ ZEMSKÉ DESKY III. KRAJ 
BRNĚNSKÝ 1567-1641, vydalo Státní pedagogické nakladatelství 
Praha 1957, str. 346.

Pavel Vrba
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Z DĚJIN KOSTELA 1/4
V letošním roce slaví pozořický kostel třísté narozeniny. Pokud 
vás zajímá, za jakých okolností byl postaven, co bylo před ním 
a kdo je jeho autorem, zveme vás k nahlédnutí do dějin této po-
zoruhodné stavby. V následujícím roce najdete v každém čísle 
zpravodaje kousek z historie našeho farního kostela.
Založení pozořické farnosti a její staré hranice nejsou známy. Nej-
starší písemná zmínka o pozořickém kostele pochází z roku 1358 
v souvislosti s pány z Vildenberka. Těm v té době patřila ves Pozo-
řice, stejně jako okolní obce: Šumice, Kovalovice, Holubice, Mokrá, 
Kruh, Vítovice a Hostěnice. Je pravděpodobné, že tyto obce spadaly 
také do pozořické farnosti. Jak vypadal kostel v polovině 14. století, 
nevíme. Z dochovaných pramenů lze však soudit, že kromě kostela 
stála v Pozořicích ještě hřbitovní kaple sv. archanděla Michaela.
První zmínky o  podobě kostela spadají do druhé poloviny 
15. století. Tehdejší chrám byl zhotoven z kamene. Disponoval čtveřicí 

kamenných kleneb, které se nacházely v prostoru presbytáře, sakristii, 
v trezorové místnosti a také v boční kapli (v baroku zasvěcené sv. Kate-
řině), která byla ke kostelu dodatečně stavebně připojena. Loď kostela 
byla plochostropá, krytá patrně dřevěnými trámy. Výraznou domi-
nantou chrámu musela být masivní věž, která měla ve svých útrobách 
točité schodiště. Věž plnila funkci obrany i útočiště, v jejím patře pak 
byla trezorová místnost, kde byly uloženy nejen chrámové poklady, ale 
také významné obecní dokumenty. Do této věže byl roku 1483 pořízen 
zvon, který dodnes visí na severovýchodní věži pozořického kostela.
Na konci 16. století přechází pozořické panství do vlastnictví Liech-
tensteinů. Díky zachované Knize kostelních účtů z let 1603 až 1677 
například víme, že správu kostela měli na starosti dva kostelníci. 
Kniha vyjmenovává také finanční i hmotné dary tehdejších farníků. 
Inventář z roku 1677 přibližuje dobové vybavení kostela. Z liturgic-
kého náčiní to byly dva kalichy s paténami ze stříbra a pozlacená 

DUCHOVNÍ OKÉNKODUCHOVNÍ OKÉNKO

Na Velký pátek již tradiční křížová cesta na PoustceNa Velký pátek již tradiční křížová cesta na Poustce

Ministranti na florbalovém utkání v TelniciMinistranti na florbalovém utkání v Telnici
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NAŠI JUBILANTI

LEDEN, ÚNOR, BŘEZEN, DUBEN

VÍTÁME DO ŽIVOTA 

Bijota Vilém březen 2024
Škodák Filip březen  2024

SPOLEČENSKÁ KRONIKASPOLEČENSKÁ KRONIKA

Blahopřejeme všem našim jubilantům a přejeme jim pevné zdraví a dobrou pohodu do dalších let.
Pluháčková Jana 60
Mazal Antonín 60
Sehnal Jan 65
Kadlecová Ivana 65
Pokladník Rostislav 65
Valehrachová Jiřina 65
Paukertová Jarmila 70
Jašek Petr 70
Sehnalová Vojtěška 75
Šmerdová Hana 75
Terberová Milada 75
Martauzová Marie 75

Filipová Zdeňka 80
Havlíček Antonín 90
Valehrachová Vlasta 94

monstrance. V  kostele byla socha Zmrtýchvstalého Krista, obraz 
sv. Kateřiny a Barbory, dva obrazy se scénou Zvěstování a v nepo-
slední řadě socha Marie s Ježíškem na hlavním oltáři, která byla při 
svátcích převlékána.
Od roku 1684 byl pánem nad pozořickým panstvím kníže Jan 
Adam z Liechtensteina. Jde o důležitou postavu v dějinách farnos-
ti, neboť právě za vlády tohoto panovníka, 20. května 1703 došlo 
v Pozořicích k osudové události. Toho dne bylo mnoho farníků na 
pouti ve Křtinách. Mezi osmou a devátou hodinou ranní vypukl ve 
farní stodole požár. Plameny brzy zachvátily i kostel, boční kapli 
sv. Kateřiny, kapli sv. Antonína Paduánského, farní stáje i sedm za-
hrad v okolí kostela. Hned následujícího dne píše hejtman pozořic-
kého panství podrobnou zprávu o neštěstí knížeti Janu Adamovi. 
Z rozsahu škody je zřejmé, že pouhá oprava stavby nebude stačit. 
Po požáru zůstalo stát obvodové zdivo, ale prohořela střecha hlav-
ní lodi. Kostel byl provizorně pokryt doškovou střechou a  okna 

zatlučena. Nicméně tento stav nebyl dlouhodobě udržitelný. Far-
nost ale neměla na stavbu nového kostela dost peněz. Bylo třeba, 
aby se do věci finančně vložil kníže Jan Adam, ovšem ten se k ob-
nově kostela zprvu moc neměl. Teprve v létě roku 1708, po mno-
hém naléhání biskupské konzistoře, pozořického hejtmana a dost 
možná i samotných farníků, se Jan Adam odhodlává věc řešit.

Alena Koukalová
Zdroj: Kříž, Jakub. V tisku. Kostel Nanebevzetí Panny Marie v Pozořicích. Pozořice, 2024.

KNIHOVNAKNIHOVNA
SETKÁNÍ  

TALENTOVANÝCH  
ILUSTRÁTORŮ  
V NAŠÍ KNIHOVNĚ 

Děkujeme Emilce, Beátce, 
Tomášovi, Adamovi, Kryšto-
fovi a Renatě za úžasné obra-
zy. Od března je radost projít 
chodbou do knihovny!

Pozvánka 
7. června Noc kostelů Pozořice   
17:00 koncert kapely Hradišťan
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FOTKY Z AKCÍFOTKY Z AKCÍ

Smrtná neděleSmrtná neděle

Tříkrálová sbírkaTříkrálová sbírka

Tříkrálová sbírkaTříkrálová sbírka

Večer u cimbáluVečer u cimbálu Sběr železného šrotu :-)Sběr železného šrotu :-)

Výsadba stromkůVýsadba stromků

HrkáníHrkání
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FOTKY Z AKCÍFOTKY Z AKCÍ

Ostatkový průvodOstatkový průvod

Ostatkový průvodOstatkový průvod Ostatkový průvodOstatkový průvod

Dětský maškarní plesDětský maškarní ples Ostatkový průvodOstatkový průvod


